
 ظریف: آمریکا باید برای جنایات علیه 
مردم ایران و یمن مؤاخذه شود

محمد جواد ظریف گفت: آمریکا باید برای انجام جنایات علیه 
بشریت، علیه مردم ایران و یمن مؤاخذه شود.

وزیر امور خارجه کشورمان در توییتر خود در واکنش به اظهارات 
مقامات آمریکایی نوشت:

»درست مثل یمن، آقای پمپئو، ایران را مسئول عواقب تحریم 
های غیرقانونی آمریکا که مانع  دسترسی مردم ایران به سرویس های 
بانکی برای غذا و دارو شده است، قلمداد می کند. طبیعتا ما اینها 
را برای مردم خود علیرغم تلاش های آمریکا فراهم خواهیم کرد. ولی 
آمریکا باید برای انجام  جنایات علیه بشریت علیه مردم ایران و یمن 

مؤاخذه شود. »

نقوی حسینی: ترامپ راهی جز عقب نشینی از 
تحریم نفت ایران نداشت

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت: کشورها می دانند که اگر نفت ایران خریداری نشود 
قیمت آن به بالای 120 دلار می رسد بنابراین نمی خواهند که تحریم 
های نفتی علیه ایران عملی شود و بر این اساس ترامپ مجبور به عقب 
نشینی در این زمینه شد.سید حسین نقوی حسینی ، درباره تحریم 
های آمریکا و عقب نشینی آنها از تحریم ها به خصوص در زمینه خرید 
نفت ایران، گفت: تحریم های آمریکایی ها به خصوص در زمینه خرید 
نفت ایران عملی نیست و کشورها به طور قطع از آن تبعیت نمی کنند.

وی ادامه داد: اقتصاد اکثر کشورها وابسته به نفت است و خود 
آنها هم می دانند که اگر نفت ایران خریداری نشود قیمت آن به بالای 
120 دلار می رسد، بنابراین کشورها نمی خواهند که تحریم ها عملی 
شود.نماینده مردم ورامین در مجلس با تاکید بر این که مجموعه تحریم 
ها اثرچندانی روی حوزه اقتصادی کشور در شرایط فعلی نمی گذارد، 
گفت: خود آمریکایی ها که صحبت از تحریم های همه جانبه و به صفر 
رساندن خرید نفت ایران می کردند، از موضع خود عقب نشینی کردند 

که این یعنی شکست سیاست های تحریمی آمریکا در مقابل ایران.
وی افزود: بسیاری از کشورها از آمریکا درباره تحریم های ایران 
تبعیت نکردند و حتی منتظر این هم نماندند که در لیست کشورهای 
معاف شده آمریکا قرار بگیرند و اعلام کردند که ما تبعیت نمی کنیم 

و نفت هم می خریم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یادآور شد: 
در مقابله با تحریم های ظالمانه در داخل انسجام و وحدت وجود دارد 
چرا که ملت می گویند ما که مذاکره و توافق کردیم، اما آمریکایی ها 
پای بند توافقات نیستند، بنابراین امروز این یکپارچگی وجود دارد که 
راهپیمایی 13 آبان در سراسر کشور این وحدت و یکپارچگی را نشان 

دادند. 

 هیلی: بر خلاف نظر روسیه و چین، 
تحریم کره شمالی را برنمی داریم 

نماینده آمریکا در سازمان ملل که پس از جلسه شورای امنیت 
سازمان ملل متحد که با موضوع کره شمالی و پشت درهای بسته برگزار 
شد، در جمع خبرنگاران حاضر در نیویورک گفت: »تحریم های کره 
شمالی را برنخواهیم داشت، چراکه آن ها هیچ کاری برای اینکه از شر 
این تحریم ها خلاص شویم، انجام نداده اند. تهدید هنوز وجود دارد. کره 
شمالی هنوز تاسیسات هسته ای دارد و به بازرسان هم اجازه نداده اند 

که از این تاسیسات بازرسی کنند.« 
نماینده آمریکا در سازمان ملل با بیان اینکه »تهدید« کره شمالی 
همچنان پابرجاست، گفت تا زمانی که پیونگ یانگ تاسیسات هسته ای 
داشته باشد، واشنگتن به تحریم این کشور ادامه می دهد.»نیکی هیلی« 
نماینده آمریکا در سازمان ملل گفت این کشور بر خلاف نظر روسیه 
و چین، به اعمال تحریم علیه کره شمالی ادامه می دهد.هیلی که پس 
از جلسه شورای امنیت سازمان ملل متحد که با موضوع کره شمالی و 
پشت درهای بسته برگزار شد، در جمع خبرنگاران حاضر در نیویورک 
گفت: »تحریم های کره شمالی را برنخواهیم داشت، چراکه آن ها هیچ 
انجام نداده اند.  از شر این تحریم ها خلاص شویم،  اینکه  کاری برای 
تهدید هنوز وجود دارد. کره شمالی هنوز تاسیسات هسته ای دارد و به 

بازرسان هم اجازه نداده اند که از این تاسیسات بازرسی کنند.«
اظهارات هیلی در مورد وجود تهدید اتمی کره شمالی در حالی 
است که »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا بهار امسال پس از دیدار 
با »کیم جونگ اون« رهبر کره شمالی، گفت دیگر تهدیدی از جانب 
پیونگ یانگ وجود ندارد و خیال آمریکایی ها باید از این بابت آسوده 

باشد.
با این وجود مذاکرات طرفین تاکنون نتیجه ملموسی نداشته و 
واشنگتن با وجود درخواسته مسکو و پکن، از کاهش تحریم های کره 
شمالی در پاسخ به تخریب چند سایت هسته ای و موشکی این کشور، 
خودداری کرده است. کره شمالی این هفته مذاکراتی را که قرار بود در 

آمریکا میان دو کشور برگزار شود، لغو کرد.
به نوشته خبرگزاری »رویترز«، نماینده آمریکا در سازمان ملل 
در بخش دیگری از اظهاراتش، در مورد خواست روسیه و چین، گفت: 
»آنچه آن ها دنبالش هستند، رفع محدودیت های بانکی است... بنابراین 
حالا می دانیم که دستور کار آن ها چیست. می دانیم که آن ها دقیقا به 

دنبال چه هستند. اجازه نخواهیم داد این اتفاق بیافتد.«

نانسی پلوسی در گفتگو با سی ان ان؛

ترامپ می خواهد بالاتر از قانون باشد 
رهبر دموکرات ها در مجلس نمایندگان آمریکا: ترامپ می خواهد از 

قانون بالاتر باشد و دخالت های غیرقانونی دارد.
به گزارش شبکه تلویزیونی سی ان ان، چهره معروف دموکرات 
های آمریکا و رئیس سابق مجلس نمایندگان این کشور تصریح کرد 

ترامپ می خواهد از قانون بالاتر باشد و دخالت های غیرقانونی دارد.
نانسی پلوسی رهبر دموکراتها در مجلس نمایندگان آمریکا در 
گفتگوی اختصاصی با این شبکه درباره علت اقدام ترامپ برای کنار 
در  روسیه  دخالت  ادعای  درباره  تفحص  و  تحقیق  از  مولر  گذاشتن 
انتخابات آمریکا و ارتباط ستاد انتخاباتی ترامپ با روسها به تشریح 

دیدگاههای خود پرداخت. 
خبرنگار شبکه پرسید: ایا به نظر شما معرفی فرد جایگزین مولر 
صرفا برای پرت کردن حواسها در فضای سیاسی نیست بلکه اقدامی 

برای مداخله در روند تحقیق و تفحص مولر است؟
نانسی پلوسی در پاسخ گفت: به نظرم، علت اصلی همان گزینه 
دومی است که گفتید یعنی دخالت در روند تحقیق و تفحص مولر. 
زمان این کار هم مهم است. زمان این اقدام رئیس جمهور نشان دهنده 
تلاش او برای منحرف کردن توجه فضای سیاسی از شکست بزرگی 
است که در انتخابات متحمل شده است و ما کنترل مجلس نمایندگان 

را در دست گرفته ایم. 
خبرنگار پرسید: پس به نظر شما انگیزه سیاسی برای این کار 
وجود داشته است . اما آیا به نظر شما بلایی که سر جف سشنز دادستان 
کل آمریکا آمده است مطابق قانون اساسی است یا خیر؟ نگرانی شما 

در این خصوص چیست؟
پلوسی در پاسخ گفت: در ابتدا باید توجه داشت که او به صراحت 
گفته بود که می خواهد تحقیق و تفحص مولر را محدود کند و اینکه 
این روند باید محدود شود. بند دوم ماده دوم قانون اساسی آمریکا می 
گوید فردمدنظر برای دادستانی کل امریکا باید به تایید سنا برسد. فرد 
مدنظر رئیس جمهور برای تصدی این مسئولیت از جانب او منصوب 
می شود و سنا او را تایید می کند اما می بینیم که در این مورد، این 
اتفاق رخ نداده است. این کار به سخره گرفتن قانون اساسی است که 

بنیانگذاران کشورمان آن را وضع کردند.
نانسی پلوسی افزود: نگرانی ما درباره این دخالت )ترامپ( این 
است که رئیس جمهور فراتر از قانون عمل کند. کاری که ما انجام 
داده ایم و عضو بلندپایه دموکراتها در کنگره گفته است این است که 
اسناد مربوط به تحقیق و تفحص مولر باید حفظ شود. حفظ این اسناد 

اهمیت حیاتی دارد.

خطیب نماز جمعه تهران گفت: FATF امروز همان 
قانون کاپیتولاسیون است، مسئولان از فرمایشات رهبری 
اتاق فکر  از  بیاموزند که فرمودند مراقب طرح هایی که 

استکبار برای ما آماده می شود باشند.
جمعه  نماز  خطیب  صدیقی  کاظم  الاسلام  حجت 
این هفته تهران پیرامون نزدیکی به خدا و سبک زندگی 
انسان های مومن، اظهارداشت: انسان های مومن انسان 
هایی هستند که خودشان را وجود خداوند می دانند و 
همه کار آنها برای رضای خدا انجام می شود و اینها می 
از  همه  هر چه هستند  و  ندارند  هیچ  از خود  که  دانند 

خداوند است.
وی گفت: اگر شما خداوند را یاری کنید خداوند هم 
شما را یاری می دهد، شما حرکت کنید و عطش خود را 
برای رسیدن به خدا و نزدیکی به او نشان دهید، خداوند 
هم این مساله را می بیند و نصرت خود را به شما می 
دهد. خداوند را راضی کنید دیگران هم راضی می شوند، 
هر کسی رابطه خود را با خدا اصلاح کند خدا هم رابطه 

او را با دیگران اصلاح می کند.
افزود:  اربعین،  مراسم  برگزاری  به  اشاره  با  صدیقی 
چه مانور و همایشی بود مراسم اربعین؛ واقعا آنگونه که 
رهبری فرمودند این اجتماع عظیم جهانی توصیف ناپذیر 
ما چنین چیزی  و عصر  در گذشته  که  اجتماعی  است. 
نبوده و نیست. این اجتماع خود جوش است و از عشق 
مردم بر می آید. لذا از خدا تشکر می کنیم که دلها را از 
محبت امام حسین )ع( مملو کرده که اینگونه مرد و زن 
به سمت این مراسم با همه سختی هایی که دارد حرکت 
می کنند و این به نوعی شکست تفکر اشرافی گری، رفاه 

زدگی و مادی گرایی در جهان است.  
خطیب نماز جمعه تهران تصریح کرد: در این مراسم 
و  ها  سختی  تحمل  کلاس  شود؛  می  ساخته  فردی  هر 
دیگر  طرف  از  و  است  خودسازی  کلاس  است.  فشارها 
دیگر  و  عراق  و  ایران  میان  وحدت  است.  وحدت  مانور 
کشورهای اسلامی در جهان. دشمنان اسلام همواره میان 
افشانند  می  را  اختلاف  و  نفاق  تخم  اسلامی  کشورهای 
که این بار هم دیدید که این نمایش وحدت نقشه آنها 

را خنثی کرد.  
مسئولین به ارزش پول ملی توجه داشته باشند

وی با بیان اینکه وحدت میان شیعه و سنی و دیگر 
ادیان از دیگر نکات مراسم اربعین است، افزود: دیدید که 
شیعی و سنی هر دو در کنار هم بودند و از طرفی هم 
مسیحیان هم در این مراسم حضور داشتند که نشان از 
وحدت میان همه محبان اهل بیت )ع( در جهان بود که 

حول محبت امام حسین )ع( گرد هم آمده بودند.  

صدیقی ادامه داد: از برکات دیگر این اجتماع عظیم، 
این بود که در این حرکت بزرگ به وضوح دیدیم که هیچ 
کس طلب کار نیست و همه بدهکار امام حسین )ع( و 
مساله  نه  نیست؛  آن  در  ای  مساله  هیچ  بودند.  او  زوار 
پسُت و مقام است و نه مساله پول که این همان جامعه 
اسلامی است که دین ما نوید آن را در حکومت امام زمان 

)عج( داده است.
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه ما از دولتمردان 
از  که  کشور  آن  )ع(  امام حسین  عاشق  مردم  از  و  عراق 
سابقون این مسیر هستند، کمال تشکر را داریم، گفت: از 
کلیه کسانی که موکب ها را برپا کردند، پذیرایی کردند، 
کسانی که در تامین امنیت مراسم نقش داشتند، نیروی 
انتظامی و دیگر عزیزان تشکر می کنم. از مسئولین توقع 
داریم برای مساله توزیع ارز برای سال آینده آماده شوند تا 
همانند امسال دیگر این مساله دچار رنجش ایرانی ها نشوند.  
به  نسبت  که  خواهیم  می  مسئولین  از  گفت:  وی 
حداقل  اینکه  یا  و  باشند  داشته  توجه  ملی  پول  ارزش 
می  رفتند  اربعین  به  که  زواری  به  نسبت  را  تمهیداتی 
اندیشیدند، انتظار می رود برای سال های بعد مشکلی در 

این موضوعات نداشته باشیم.
FATF همان قانون کاپیتولاسیون است

با اشاره به اهمیت روز سیزده آبان، گفت:  صدیقی 
تبعید  اول  خاطره  است؛  خاطره  سه  تجدید  روز  این 
که  کاپیتولاسیون  قانون  با  مقابله  جرم  به  امام  حضرت 
اجازه  را  دست  این  از  قوانینی  ما  مسئولان  امیدواریم 
امروز   FATF شود.  تصویب  و  اجرا  کشور  در  که  ندهند 
رهبری  فرمایشات  از  است،  کاپیتولاسیون  قانون  همان 
اتاق فکر  از  بیاموزند که فرمودند مراقب طرح هایی که 
استعمار  دنبال  به  و  شود  می  آماده  ما  برای  استکبار 

هستند، باشید.  
توقع  که  نگهبان  محترم  شورای  از  گفت:  وی 
انقلابیون و مردم ما را در این مساله برآورده کردند تشکر 
را خوشحال  مقابل  آنکه طرف  ما عوض  ولی  می کنم،  
کنیم باید از جوانان خود استفاده کنیم و استعداد های 
داخلی را شکوفا کنیم و از ظرفیت های داخلی استفاده 
کنیم. خاطره دیگر هم شهادت دانش آموزان ما در سال 
امر آمریکا و به دست دژخیمان رژیم سابق بود.  ۵۷ به 

این دو حادثه تاسف بار بود.
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه امام راحل پس 
دانشجویان  توسط  جاسوسی  لانه  تسخیر  زدن  کلید  از 
خط امام گفتند که کار خوبی کردید،  ادامه دهید، گفت: 
امام فرمودند که تسخیر لانه جاسوسی از اصل این انقلاب 
هم بزرگتر بود. اولین باری بود که آمریکا در دنیا تحقیر 
شد، یک کشور تازه انقلاب کرده هیمنه آمریکا در جهان 
را زیر سوال برد، آن شکوه برف گونه آمریکا در دنیا را 

مردم ما آب کردند.
و  جاسوسی  لانه  تسخیر  اینکه  بیان  با  صدیقی 
از  بود  شستی  ضربه  آن،  داخل  افراد  گرفتن  گروگان 
جوانان ما و این اقتدار را که ملتی جرأت میکند سفارت 
قدرتی که تا آن روز، یکه تاز عرصه جهانی است به زیر 
پا بگذارد، نشات گرفته از اقتدار انقلاب اسلامی ما بود، 
ابعاد  یک  از  همیشه  ما  برای  آبان  سیزده  مساله  گفت: 
که  امسال  ولی  دارد  اهمیت  سیاسی  و  اجتماعی  خاص 
آمریکا مساله تحریم ها را پیش کشیده و با این کار کلاه 
سر ملت خود و دیگر ملت ها می گذارد برای ما اهمیت 

بیشتری داشت.
لولو  ها  تحریم  کند  می  فکر  آمریکا  داد:  ادامه  وی 
جدیدی است که ما را می ترساند، ما چهل است که به 

یمُن این تحریم ها به خودباوری و اعتمادی رسیدیم که 
بنیان،  دانش  های  در حوزه  را  بسیاری  داخلی  تولیدات 
پزشکی، دارو و دیگر حوزه ها داریم. ما به فضل الهی در 
دوران تحریم های آمریکا توانستیم صاحب موشک شویم،  
صاحب صنعت و هواپیما و پهپاد هستیم. استقلال طلبی 
و خودکفایی جوانان و مردم ما زیر سایه تحریم های شما 
باعث شد که به مرحله ای رسیدیم که نیازهایمان را خود 

تامین کنیم.  
آمریکا از هیچ خیانتی نسبت به ایران دریغ نکرده 

است
داشته  توجه  باید  افزود:  تهران  موقت  جمعه  امام 
باشیم که آمریکا از هیچ خیانتی در طول دو قرن اخیر و 
به خصوص چهل ساله اخیر نسبت به ایران دریغ نکرده 
از  تجزیه طلب ها  است؛ تحریم های گسترده، حمایت 
و آشوبگران، حمله نظامی، تبلیغاتی، سیاسی و فشارهای 
اقتصادی به ایران از مواردی است که آمریکایی ها همواره 
در رویارویی با ما از آن استفاده کردند. آنها خود شاهد 
تبلیغاتی،  سیاسی،  بی امان  جنگ  این  در  که  هستند 
انقلاب  و  ایران  مردم  اصلی  برنده  اقتصادی،  و  فرهنگی 

اسلامی هستند.
خطیب نماز جمعه تهران تصریح کرد: امروز اقتدار 
با  ما  ای  منطقه  نفوذ  البته  و  نظامی  و  دفاعی  سیاسی، 
چهل سال قبل قابل مقایسه نیست، اما امروز آمریکا در 
از دست دادن جایگاه  افول قدرت و  ابعاد در حال  همه 
را  سابق  قدرت  و  هیمنه  آن  دیگر  آنها  است،  خودش 
ندارند. باید باور کنیم که قدرت آمریکا رو به افول و پس 
رفت است. آمریکا در دیپلماسی عمومی شکست خورده 
است، تبلیغاتش در ملت ها تاثیر چندانی ندارد و یارانی 
که دیروز از او تبعیت می کردند امروز دیگر از آنها پیروی 

نمی کنند.  
وی با بیان اینکه نفرت ملت ایران و دیگر ملت های 
افزایش پیدا کرده است، تصریح کرد: در  از آمریکا  جهان 
طرف مقابل محبوبیت ما، الهام دهی ایران و توسعه جبهه 
مقاومت و پیروزی های ما در شکستن سد داعش و غیر آن 
در کنار هم نشانه هایی از پیروزی و عظمت ما است.  رهبری 
به جوانان دو توصیه داشتند، یکی بصیرت لازم که در برابر 

لبخند دشمن فریب نخوریم و دوم تبیین مقاومت.  
صدیقی در پایان با اشاره به حکم محکومیت شیخ 
سلمان از سوی حکومت بحرین، خاطرنشان کرد: این کار 
ظالمانه دیگری است که از سوی حکومت بحرین شاهد 
است.   آنها  کارنامه سیاه  بر  ننگین دیگری  ورق  و  بودیم 
چه  هر  بحرین  مظلوم  مردم  بار  رقت  وضعیت  امیدوارم 

زودتر پایان پذیرد.

می دانند  آمریکایی ها  که  این  بیان  با  امورخارجه  وزیر  سیاسی  معاون 
برجام کماکان به نفع ایران است، گفت:ایران براساس خرد حرکت کرده است 
و گرفتار تحریکات مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا و همفکران او نخواهد 

شد.
سیدعباس عراقچی در گفت  وگویی در پاسخ به این سوال که مشخص 
این احساس را بوجود آورده است که این   SPV تاریخ و نحوه اجرای نبودن 
سازوکار مالی به زودی برای کشورمان قابل بهره برداری نخواهد بود، عنوان 
با  درمقابله  اینکه  برای  اروپایی  کشورهای  سیاسی  اراده  من  عقیده  به  کرد: 
سابقه  است،  روشن  و  واضح  امری  کنند  ایران کمک  به  آمریکا  های  تحریم 
شده  اقداماتی  چنین  وارد  واشنگتن  متحد  نزدیکترین  عنوان  به  اروپا  ندارد 
های  تحریم  برابر  در  ایستادگی  برای  ایران  خصوص  به  کشوری  به  و  باشد 

ایالات متحده کمک کند.
در  ما  با  همکاری  برای  اروپاییان  اراده  افزود:  امورخارجه  وزیر  معاون 
مقاطع مختلف ابراز شده است، آخرین بار در اجلاس وزیران خارجه برجام) 
جمله  از  برجام  عضو  کشورهای  شد،  برگزار  نیویورک  در  که   )4+1 و  ایران 
اروپایی ها با صراحت در بیانیه ای اذعان کردند که بقای برجام منوط به تحقق 
خواسته های اقتصادی ایران از برجام است، آنها مصمم به ادامه برجام هستند، 
با تهران همکاری داشته باشند و برای تحقق آن سازوکار ویژه مالی تدارک 

دیده اند که البته پیچیدگی ها و ابعاد حقوقی زیادی دارد.
عراقچی اظهار داشت: متاسفانه به دلیل سیطره ای که دلار و سیستم 
مالی آمریکا بر نهادهای اروپایی دارد، ایجاد مکانیزمی که با این سیطره دلار 
سروکار نداشته باشد و آمریکایی ها نتوانند آن را در چمبره تحریم های خود 

قرار بدهند کار آسانی نیست، با این حال بر روی آن کار می کنند.
بیانیه سه وزیر خارجه  با اشاره امضای  امورخارجه  معاون سیاسی وزیر 
در  آلمان  و  فرانسه  انگلیس،  دارایی  وزیر  سه  همراه  به  موگرینی  و  اروپایی 
اتفاق نادری است که وزرای دارایی  هفته گذشته خاطر نشان کرد: این هم 
این کشورها برای امضا یک بیانیه به وزرای خارجه کشورشان ملحق شوند. 
در این بیانیه اعلام کردند که بر روی SPV کارمی کنند، اقدامات کارشناسی 

همچنان ادامه دارد.
وی در رابطه با روند کارشناسی سازو کار ویژه مالی اتحادیه اروپا عنوان 
کرد: چهارشنبه 16 آبان ماه کارشناسان ما در وین با کارشناسان سه کشور 
)فرانسه،انگلیس و آلمان( و اتحادیه اروپا جلسه داشتند، این رایزنی ها در ادامه 
جلساتی است که در گذشته داشتیم و در این نشست ابعاد مختلف این ساز 

و کار )SPV( بررسی شد.
عراقچی با بیان اینکه لازم است ساز و کار مشابه SPV در ایران هم فراهم 
شود تا بتوان با اروپایی تعامل داشته باشیم، افزود: سازوکار ویژه مالی اروپا از 

نظر فنی، مالی و حقوق جزئیاتی دارد که رسیدن به آنها زمان بر است.
این  نزدیک  بسیار  آینده  در  هستیم  امیدوار  گفت:  خارجه  وزیر  معاون 
عملیاتی  تدریج  به  آن  از  بعد  و  شود  ثبت  رسما  اروپا  در  و  اعلام  سازوکار 

خواهد شد، البته اینکه اروپایی ها بسیار آهسته تر از تصور ما حرکت کردند 
یک واقعیت است، همچنین اینکه مواضع سیاسی آنها بسیار خوب بوده هم 
یک واقعیت است و موضوع دیگر به این بازمی گردد که هنوز به راهکارهای 

عملیاتی نرسیده اند و انتظارات ما را برآورده نکرده اند.
** سازوکار SPV پیچیدگی های بسیاری دارد 

وی در پاسخ به این سوال که چرا طرف های اروپایی هنوز برای زمان 
عملیاتی شدن سازوکار ویژه مالی تاریخی مشخصی را تعیین نکرده اند، عنوان 
کرد: باتوجه به اینکه این سازوکار پیچیدگی های بسیاری دارد هنوز تاریخی 
این  به زودی  امیدواریم  و فعلا روی آن کار می شود،  اعلام نشده  برای آن 

برنامه انجام شود.
عراقچی همچنین در پاسخ به این سوال که چرا تاریخ 13 آبان یا 4 نوامبر 
برای آغاز به کار SPV اعلام شده بود؟ توضیح داد: 4 نوامبر تاریخی بود که 
تحریم های آمریکا رسما اعمال می شد، البته تحریم ها به خاطر بعد روانی 
که داشت زودتر از این تاریخ اعمال شد، درنتیجه هیچ اتفاق خاصی رخ نداد. 
معاون وزیر خارجه گفت: تحریم ها قبلا در آن ظرفیتی که می توانست 
اعمال بشود، پیش تر اعمال شده بود. اروپایی ها هم خود را آماده کرده بودند 
این  آمریکا آن ها هم صراحتا و رسما  با رسمی شدن تحریم های  همزمان 
سازو کار ویژه مالی را اعلام کنند. ان شاءالله همین روزها این سازوکار اعلام 

خواهد شد.
عراقچی در پاسخ به سوال دیگری مبنی براینکه وزیر امورخارجه آمریکا 
درمورد از سر گیری فعالیت های هسته ای ایران موضع گیری داشته است، 
و اینطور ادعا کرده است که ایران به شرایط هسته ای خود در پیش از برجام 
بازنخواهد گشت، ارزیابی شما از این صحبت های پمپئو و اطمینان خاطرش 
درباره این موضوع چیست؟ توضیح داد: اگر او اطمینان خاطر دارد که ما به 
برنامه های هسته ای قبل از برجام باز نمی گردیم شاید از این جهت است که 
می داند که کماکان برجام به نفع جمهوری اسلامی ایران است، آمریکایی ها 
مدعی هستند که در برجام ضرر زیادی کردند و به همین دلیل هم تصمیم 

گرفتند که از آن خارج شوند.
وی ادامه داد: برنامه هسته ای ما هیچ گاه تعطیل نشده است که بخواهد 
دوباره از سر گرفته شود و همچنان با قوت ادامه دارد. در برخی حوزه های 
خاص ما سرعت خود را کمتر کردیم وگرنه هیچ حوزه ای در برنامه هسته ای 
ما تعطیل نشده که فعالیت آن بخواهد از سر گرفته شود، در تمام حوزه ها 
آمادگی داریم مجددا به سرعت گذشته یا حتی سرعت جدید تری برگردیم و 

با سرعت بیشتری برنامه خود را ادامه بدهیم.
عراقچی افزود: درحال حاضر در بخش هسته ای شرایطی بهتر نسبت به 
پیش از برجام را داریم؛ بخش تحقیق و توسعه ما در این سال ها به نحوی 
می  کار   IR1 های  ماشین  روی  برجام  از  قبل  اگر  که  است  کرده  پیشرفت 
کردیم، امروز روی ماشین های IR8 کار می کنیم که نسل بسیار پیشرفته 

است و نسبت به ماشین های قبل از برجام 20 برابر قدرتمندتر هستند.

معاون سیاسی وزیر امور خارجه افزود: کیک زرد ما با 3۷0 تن که بعد 
از برجام وارد کشور شد الان به مراتب بیش از گذشته است و حدود 900 
کنند. خیلی  کار می  اراک  رآکتور آب سنگین  روی  ما  تکنسین  و  مهندس 
راحت می توانیم برنامه های هسته ای خود را با سرعتی به مراتب بیشتر از 
گذشته به نقطه ای که برنامه جمهوری اسلامی ایران است برسانیم، ولی اینکه 
ما چگونه حرکت می کنیم براساس منافع خودمان و تشخیصی است که از 

صلاح و مصلحت کشور انجام می دهیم. 
ای  برنامه هسته  با  رابطه  در  پمپئو  اخیر  اظهارات  به  اشاره  با  عراقچی 
ایران، گفت: ما گرفتار تحریکات مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا و دیگر 
بسیار  حرکت  امروز  تا  ایران  اسلامی  جمهوری  شد؛  نخواهیم  او  همفکران 
هوشمندانه و خرمندانه ای داشته است و بدون آنکه دچار احساسات شویم 

پیش رفته ایم.
برجام می  زمانی در  تا  فرمودند  داد: مقام معظم رهبری هم  ادامه  وی 
مانیم که برای ما منافعی به دنبال داشته باشد و آن زمان که منافع برجام 
برای ما کمتر از حد انتظار باشد برای خروج از آن لحظه ای تردید نخواهیم 
کرد، این یک اصل کاملا مشخص است، آمادگی، اراده و تواناهایی های لازم را 
در این زمینه داریم و پمپئو مطمن باشد که ما براساس منافع خودمان تصمیم 

گیری می کنیم؛ نه براساس توهمات ایشان و همفکران شان.
معاون وزیر خارجه در ادامه در پاسخ به این سوال که مقام معظم رهبری 
پس از خروج آمریکا از برجام خواسته بودند زیر ساخت هایی فراهم شود که 
ما هر لحظه لازم بود به شرایطی که پیش از برجام در زمینه هسته ای داشتیم 
و حتی بیشتر از آن، بتوانیم بازگردیم، آیا ما در فراهم کردن زیر ساخت این 
سازوکار پیشرفت های لازم را داشته ایم؟ تاکید کرد: کاملا این طور است، ما 
آمادگی لازم را برای هر شرایطی داریم؛ وضعیت برنامه هسته ای ما به مراتب 
بیشتر از گذشته است؛ چرا که برجام به هیچ وجه به بحث تحقیق و توسعه و 

تکنولوژی ما خدشه ای وارد نشده است.
وی ادامه داد: امروز بر روی ماشین های پیشرفته تری کار می کنیم و 
منابع اولیه ما پیشرفته تر از گذشته است، همچنین دانشمندان ما در وضعیت 
بهتری هستند و زیر ساخت های لازم برای توسعه سریع برنامه آماده شده 
است؛ علاوه براین باید بگویم که برنامه غنی سازی ما هیچ گاه تعطیل نشده 
است، ولی طبق برجام با ظرفیت محدودی حرکت می کنیم که ای ظرفیت 

بلافاصله قابل گسترش است، از این جهت هیچ نگرانی وجود ندارد.
کرد:  امور خارجه خاطرنشان  وزیر  معاون سیاسی  عراقچی  عباس  سید 
وجود  برجام  از  پیش  ای  هسته  های  فعالیت  به  بازگشت  ظرفیت  و  توانایی 
دارد و این امر منوط به اراده سیاسی است و این اراده سیاسی وقتی اتخاذ 
خواهد شد که منافع کشور اقتضا کند، اینکه تا چه زمانی در برجام بمانیم و 
به تعهدات خودت عمل کنیم، به این امر بازمی گردد که چه زمانی به این 
نتیجه برسیم که منافع کشور در عدم اجرای تعهدات است و آن زمان لحظه 

ای درنگ نخواهیم کرد.

نشست افغانستان در مسکو در سطح نمایندگان و معاونان وزرای خارجه با 
سخنرانی وزیر خارجه روسیه آغاز به کار کرد. دومین نشست افغانستان با حضور 
نمایندگان کشورها در امور افغانستان و همچنین معاونان وزرای خارجه کشورهای 

مربوطه در مسکو آغاز به کار کرد.
بنا بر گزارش شبکه »راشاتودی«، این نشست با سخنرانی »سرگئی لاوروف« 
وزیر امور خارجه روسیه در مسکو آغاز شده است.قرار است مذاکراتی چند جانبه با 
موضوع صلح در افغانستان با حضور نمایندگان طالبان و دولت افغانستان در مسکو 
برگزار شود.وزیر خارجه روسیه در سخنرانی خود در این نشست گفت: »تمام 
کشورهای منطقه و جامعه بین المللی امیدوارند تا افغانستان با موفقیت بتواند این 

دوره گذار از تروریسم و جنایات مرتبط با مواد مخدر را پشت سر بگذارد«.
وی افزود: »مسئله افغانستان می تواند با توسل به طرق سیاسی و صرفا با 

حضور تمامی گروه ها و اقشار این کشور حل شود«.

و  افغانستان  دولت  نمایندگان  به  ادامه ضمن خوش آمدگویی  در  لاوروف 
طالبان به مسکو تأکید کرد: »حضور این افراد در نشست امروز در مسکو می تواند 
از  به پیشبرد گفت وگوهای مستقیم میان دولت، طالبان و طیف گسترده تری 

گروه های اجتماعی و سیاسی افغانستان کمک کند«.
عنوان  به  است  امیدوار  »مسکو  گفت:  همچنین  روسیه  خارجه  وزیر 
سازمان دهنده اصلی این نشست بتواند کمک قابل توجهی به آغاز گفت وگوهای 
داخلی در افغانستان داشته باشد... واضح است که برای نیل به این هدف می بایست 
با موانع بسیاری مقابله کرد... ما بر این باوریم که تمام سیاستمداران مسئول در 
اینجا سلایق و تمایلات فردی خود را کنار گذاشته و در این مسیر صرفا منافع ملی 

مردم افغانستان را دنبال خواهند کرد«.
رئیس دستگاه دیپلماسی روسیه تأکید کرد: »ما با ملت افغانستان در این 
دوره سخت ابراز همدردی می کنیم و سعی داریم تا به افغانستان کمک کنیم 

صفحه جدیدی در تاریخ کشور خود بگشاید«.
با  ادامه داد: »تمام کشورهایی که در حال حاضر در حال مقابله  لاوروف 
تروریسم بین المللی هستند، یکی از اهداف اصلی آنها کشور افغانستان است. چرا 
پایگاه های  ایجاد  با  تا  که در حال حاضر تروریست های بین المللی سعی دارند 
قدرتمند برای خود در داخل افغانستان، این کشور را به یکی از مناطق گسترش 
بی ثباتی در منطقه تبدیل کنند.کمک به افغانستان برای نابود کردن تهدیدات 

تروریستی وظیفه اصلی تمام کشورهای منطقه و روسیه است.«
وزیر خارجه روسیه در پایان ابراز امیدواری کرد تا این نشست بتواند نتایج 

مثبتی در جهت تأمین منافع ملت افغانستان به دنبال داشته باشد«.
نمایندگان  با حضور  افغانستان در مسکو  از گفت وگوهای صلح  این دور   
12 کشور از جمله روسیه، ایران، چین، هند، پاکستان، ازبکستان، ترکمنستان، 

تاجیکستان، قزاقستان، قرقیزستان و افغانستان برگزار می شود.

حجت الاسلام صدیقی در نماز جمعه تهران:

FATF همان قانون کاپیتولاسیون است

عراقچی: گرفتار تحریکات پمپئو و همفکران او نخواهیم شد

لاوروف: داعش تلاش می کند افغانستان را به یک پایگاه تروریستی تبدیل کند 
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 خرازی: 
آمریکا قابل 
اعتماد نیست 

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: یکی از دلایلی 
که ایران آمادگی ندارد با دولت فعلی آمریکا وارد گفتگو شود، به 
این سبب است که دولت آمریکا به تعهدات خود پایبند نیست. 
کمال خرازی رئیس شورای راهبردی روابط خارجی که به 
دعوت میزبان اتریشی جهت شرکت در بیست و دومین مجمع 
اروپایی در اتریش به سر می برد، با هاینس فیشر، رئیس جمهور 

سابق این کشور ملاقات و گفت وگو کرد.
در این دیدار دو طرف درباره روابط دو کشور، روابط ایران و 

اروپا و مسائل منطقه ای و بین المللی گفت وگو کردند.
در این ملاقات، فیشر اظهار کرد: تحولات مهمی در منطقه 
و به ویژه در رابطه با ایران و تحریم های جدید آمریکا رخ داده 

است و اظهار امیدواری کرد که دولت ایران بتواند این مشکلات 
را پشت سر بگذارد.

وی با اشاره به مسائل منطقه و به ویژه یمن گفت: در این 
فرصت هایی  باید  و  مردم شده  بدبختی  باعث  سرزمین، جنگ 

فراهم کرد که این جنگ پایان یابد.
فیشر اظهار امیدواری کرد که ارسال سلاح به کشورهایی 

که علیه یمن می جنگند، متوقف شود.
خرازی، رئیس شورای راهبردی روابط خارجی نیز در این 
ملاقات، با ارائه توضیحاتی درباره وضعیت اقتصادی ایران پس از 
خروج آمریکا از برجام و تحریم های جدید اظهار کرد: جمهوری 
اسلامی ایران به تعهدات خود در برجام پایبند است و متاسفانه 

آمریکا با نقض برجام دیگر قابل اعتماد نیست. یکی از دلایلی 
که ایران آمادگی ندارد با دولت فعلی آمریکا وارد گفتگو شود، به 
این سبب است که دولت آمریکا به تعهدات خود پایبند نیست.

به  منطقه،  در  ایران  دهنده  ثبات  نقش  به  ادامه  در  وی 
ویژه مبارزه با گروه های تروریستی و یاری رساندن به دولت های 

عراق و سوریه توضیحاتی ارائه داد.
خرازی نیز جنگ یمن را ظالمانه توصیف کرد و از اینکه 
دنیا و به ویژه جهان غرب به این مسئله توجه نمی کند و برای 
کشورهایی که مردمان این سرزمین و مدارس و بیمارستان ها 
را ویران می کنند، ابراز تاسف کرد و خواستار این شد که جامعه 

بین المللی توجه ویژه ای به پایان جنگ در یمن داشته باشد.


